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ســوت قطار صدایی که سال هاست مردم کردستان رویای 
آن را در ســر دارند، اما ۱۸ سال اســت که میان وعده ی 
دولت ها می چرخد و هنوز به نتیجه نرســیده است.توسعه 
زیرســاخت های حمل و نقل از جمله پیشران های توسعه 
در هــر نقطــه از این کره خاکی محســوب شــده و همه 
کشــور های توســعه یافته دنیا طی دو قرن اخیر با اولویت 
قراردادن زیرساخت های حمل و نقل جاده ای، ریلی و هوایی 
توانسته اند بر بســیاری از کمبود ها و مشکلات غلبه کنند.
حمل و نقل ریلی از نخستین سال های ساخت این صنعت 
در دنیا همواره نقشی ویژه در رساندن کالا های مورد نیاز به 
نقاط مختلف و حمل اقلام تولیدی و صنعتی داشــته است 
و هر جا راه آهن وجود داشــته است بدون شک شکوفایی 
اقتصــادی و توســعه پایــدار آن منطقــه در زمانی اندک 
محقق شده اســت.در این میان با توجه به اهمیت منطقه 
غرب کشــور از لحاظ مختلف و در راســتای تحقق اهداف 
برنامه های توســعه ای کشور و با تلاش مسئولان، پروژه راه 
آهن همدان - ســنندج در دســتور کار قرار گرفت و سال 

۱۳۸۳ این پروژه کلید خورد.
اگرچه ســاخت راه آهن کردستان از اوایل دهه ۷۰ مطرح و 
از ســال ۸۳ وارد فاز اجرایی شده، اما اکنون پس از گذشت 
۱۸ ســال هنوز زمان تکمیل و اتمام آن مشخص نیست و 
میان دولت ها دســت به دست می شود.اتصال کردستان به 
شبکه ریلی کشور بیشتر از ۲ دهه است به عنوان یک پروژه 
و طرح دارای اولویت در دستور کار قرار گرفته و بار ها زمانی 
مشــخص برای اتمام پروژه و بهره برداری از آن اعلام شده، 
اما تاکنون بصورت کامل اجرایی نشده است.  هر چند بعد 
از وعده های فراوان، جشــن پایان ریل گذاری این پروژه ۲۰ 
مهر۱۴۰۰ برگزار شد، اما مردم این استان همچنان منتظر 
شنیدن صدای سوت قطار هستند.در چند سال اخیر بار ها 
مسئولان وزارتی و استانی از روند پیشرفت این پروژه بازدید 
کرده و هر بار نیز وعده هایی مبنی بر به بهره برداری رسیدن 
این طرح در آینده ای نزدیک داده اند، اما همچنان با فراز و 
نشیب هایی همراه است.مسئولان استان آخرین تاریخ اتمام 

این پروژه نیمه تمام تاریخی را بهمن ســال گذشته اعلام 
کردند، اما باز هم کار ها طبق برنامه زمان بندی مشــخص 

پیش نرفت و وعده ها تمدید شد.
پروژه راه آهن همدان - سنندج جزو پروژه های مصوب در 
ســال ۱۳۸۵ اســت که فاز اول آن از تهران به همدان در 
ســال ۱۳۹۶ به بهره برداری رســید و ریل گذاری فاز دوم 
که شامل مســیر همدان - سنندج است مهر سال گذشته 
به اتمام رســید.طول خط آهن تهران - همدان - سنندج 
حدود ۴۲۰ کیلومتر است که مسیر تهران تا همدان به طول 
۲۷۰ کیلومتر بوده و به بهره برداری رسیده است، مسیر فاز 
دوم این خط ریلی از همدان به ســنندج نیز ۱۵۱ کیلومتر 
طول دارد در سه قطعه تعریف شده که حدود ۱۰۳ کیلومتر 
آن در اســتان کردســتان و باقی مانده آن در همدان واقع 
شده است.پروژه راه آهن همدان - سنندج شامل سه قطعه 
و از سمت همدان به سنندج دارای هفت ایستگاه بهار، آق 

بلاغ، دوسر، قروه، آونگان، دهگلان و سنندج است.
برای اجرای طرح راه آهن همدان - سنندج تا سال ۱۳۹۷ 
فقط ۵۰ میلیارد ریال اعتبار هزینه شــده بود و طبق گفته 
مســئولان این پروژه در حال حاضر ۹۰ درصد پیشــرفت 
فیزیکی دارد.حداکثر ســرعت طرح وقتی که پروژه کامل 
شــود در بخش مســافری ۱۶۰ کیلومتر در ساعت و باری 
۱۲۰ کیلومتر در ساعت است، ضمن اینکه این پروژه هفت 
ایستگاه دارد که ایستگاه پایانی آن ۲۵ کیلومتر تا سنندج 
فاصله دارد.هر چند این مسافت تا داخل شهر زیاد است، اما 
مسئولان عقیده دارند، در ایستگاه تشکیلاتی سنندج، تمام 
امکانات رفاهی برای تردد شهروندان سنندجی و مسافران 
در نظر گرفته شده است تا مردم پس از بهره برداری پروژه، 

به راحتی امکان تردد و دسترسی به قطار را داشته باشند.
این پروژه از دغدغه های مهم مردم اســتان کردستان بوده 
و سال هاست که به بخشــی از مطالبات مردم و مسئولان 

استان تبدیل شده اســت.۱۷ تیر بود که رئیس جمهور به 
کردستان  سفر کرد و در جریان سفر رئیس جمهور و هیات 
دولت به استان از طرح ها و پروژه های نیمه تمام بازدید شد 
و تاکید رئیس جمهور بر اتمام پروژه های نیمه تمام بود.وزیر 
راه و شهرســازی که یکی از وزرای همراه رئیس جمهور در 
این ســفر بود به صورت مستقیم در جریان وضعیت پروژه 
قرار گرفت و از نزدیک مشــکلات آن را بررسی کرد.در این 
سفر و طبق گفته وزیر راه و شهرسازی برای اتمام و تکمیل 
پروژه راه آهن همدان-سنندج ۱۲هزار میلیارد ریال اعتبار 
در نظر گرفته شــده و باید دید که اعتباری که  تخصیص 

یافته بر سرعت اجرای پروژه تاثیر خواهد بود یا نه؟
مدیر کل راه و شهرســازی کردســتان در خصوص اجرای 
این پروژه می گوید: با بهره برداری از این خط ریلی شــاهد 
کاهش تصادفات جاده ای، تســهیل ســفر، توسعه صنعت 
گردشگری، کاهش آلودگی های زیست محیطی، اشتغالزایی 
و کاهش مصرف ســوخت خواهیم بود.عرفان مرادی گفت: 
اجرای پروژه از نظر تامین قطعات با مشــکلی روبرو نبوده 
و در حال حاضر دلیل کندی پیشــرفت آن صرفا کســری 
بودجه می باشــد که در بودجه مصوب امســال  بالغ بر ۳ 
هزار و ۸۰۰ میلیارد ریال اعتبار در نظر گرفته شــده است.

به گفته او قریب به ۸ ماه اســت که بــرای این طرح هیچ 
بودجه ای تخصیص نیافته و پروژه سرعت اجرای خود را از 
دســت داده، اما با این حال اتمام  ریل گذری آن و  ساخت 
ساختمان های راه آهن همچنان فعال است.مرادی می گوید:  
از زمان آغاز اجرای این پروژه ۱۸ هزار میلیارد ریال هزینه 
شده و برای اتمام آن ۱۲ هزار میلیارد ریال دیگر لازم است 
که در سفر رئیس جمهور  و هیات دولت نیز کل این هزینه 
اختصاص داده شد.بی شــک بهره برداری از این پروژه که 
آرزوی دیرینه مردم استان کردستان است می تواند توسعه 
جهشی در بخش های مختلف را برای استان به همراه داشته 
باشد لذا مردم انتظار دارند مسئولان استانی و کشوری تمام 
همت و تلاش خود را برای  به ســرانجام رسیدن این پروژه 

به کار گیرند.

رویای ۱۸ ساله که هنوز تحقق نیافته

راهآهنهمدان-سنندجکیبهمقصدمیرسد؟
شکایت محیط زیست از پالایشگاه آبادان

 به دلیل انتشار کاتالیست زئولیت
رئیس محیط زیست آبادان با اشــاره به انتشار کاتالیست زئولیت توسط واحد 
تولید بنزین پالایشــگاه آبادان در دو روز گذشته از پیگیری قضایی این موضوع 
خبر داد.علی فتحی نیا در گفت وگو با خبرنگار ایلنا با اشــاره به نشر پودر سفید 
کاتالیست زئولیت در اطراف پالایشــگاه آبادان اظهار کرد: این کاتالیست ماده 
کاتالیزوری اســت که برای تســهیل واکنش های جداســازی هیدروکربن های 
سنگین و درشت و شکستن آنها و تبدیل آنها به هیدروکربن های سبک به کار 
می رود.وی افزود: این ماده اگرچه تنها کاتالیزور بوده و در هیچ فرایند شیمیایی 
شرکت نکرده با هیچ ماده ای ترکیب نمی شود اما از نظر سازمان محیط زیست 
هر ماده ای که شــرایط طبیعی آب و هوا را به هم بزند آلاینده محسوب شده و 
ممنوع است.فتحی نیا درمورد دلایل نشر این پودر سفید گفت: روز دوشنبه ۲۷ 
تیرماه به دلیل اینکه دســتگاه خنک کننده واحد تولید بنزین پالایشگاه آبادان 
دچار نشستی و شکستگی شده بود، کمپرسور یا همان برج به دلیل حرارت زیاد 

خاموش و از مدار خارج شد. 
در زمــان راه اندازی این برج مقداری از ماده کاتالیســتی که در اصطلاح به آن 
زئولیت گفته می شود در مسیر لوله های خروجی منتهی به فلر یا همان مشعل 
وجود داشــته که همزمان با شــروع و اســتارت کار از دودکش خارج می شود 
و تقریبا تا ۳۰۰ متری پالایشــگاه در ســطح معابر و منازل مردم می نشــیند.
وی ادامــه داد: در همان روز ما فرماندار و دادســتان آبــادان را در جریان قرار 
دادیم و کارشناســان محیط زیســت نیز به محل اعزام شــدند و ابلاغیه ای به 
پالایشگاه آبادان نیز داده شد تا ظرف ۲۴ ساعت به این موضوع رسیدگی کنند. 
خوشبختانه ساعت ۵ بعد از ظهر همان روز خروج کاتالیست کنترل و مهار شد 

و سازمان محیط زیست هم گزارشی را به مقامات غذایی تحویل داد.
او در ادامه با بیان اینکه محیط زیســت پیگیر شکایت خود در رابطه با آلودگی 
ایجاد شــده توسط پالایشگاه آبادان اســت، گفت: مسئولین پالایشگاه تعدادی 
خودرو را در همان روز برای شستشوی معابر و منازل ارسال و اقدام به پاکسازی 
کردند با این حال در هر صورت خروج این کاتالیست ها ممنوع بوده و این حق 
برای سازمان محیط زیست و مردم برای شکایت در رابطه با انتشار این مواد از 
پالایشگاه آبادان محفوظ است، به همین دلیل ما این کار را انجام داده و از این 
واحد صنعتی شــکایت کرده ایم.وی بیان کرد: ما پیش از این نیز از پالایشــگاه 
آبادان برای موضوع آلودگی هوا شکایت کرده بودیم. در حال حاضر هم سازمان 
محیط زیســت مصمم و پیگیر این موضوع از وزارت نفت اســت که پالایشگاه 
مشــکل این واحد را هرچه زودتر رفع کند تا شــاهد تکرار چنین موضوعاتی 

نباشیم.
فتحــی نیا با تأکید بر اینکه حتی خروج ناچیز و کم این مواد هم غیر قانونی و 
ممنوع است، گفت: بر اساس قانون هوای پاک پالایشگاه آبادان موظف است که 
تا فیلتراســیون برای کنترل و پیشگیری از خروج ذرات را اعمال کند.این مقام 
محیط زیستی در رابطه نتایج شکایات قبلی سازمان محیط زیست از پالایشگاه 
آبادان گفت: پیگیری ها موجب شد تا بخش های زیادی از آلودگی رفع شود اما 
هنوز تا رسیدن به استاندارد مورد نظر سازمان محیط زیست فاصله وجود داشته 
باشــد.وی یادآور شد: پالایشگاه نفت آبادان قدیمی ترین پالایشگاه نفت ایران و 
خاورمیانه اســت و از آنجایی که فن آوری آن قدیمی است مشکلاتی دارد و باید 
به فکر رفع این مشــکلات باشند. در حال حاضر به فکر ساخت یک پالایشگاه 
جدیدی هســتند اما به نظر ما تا این واحد جدید بخواهد به مرحله بهر ه برداری 
برسد آقایان باید برنامه های کوتاه مدت و میان مدتی برای جلوگیری از خروج 
ذرات داشته باشند و نباید این واحدهای در حال فعالیت آلودگی داشته باشند.

تخلیه نخاله ساختمانی
 در تمامی  مناطق شهرستان کهک قم ممنوع است

رئیس اداره حفاظت محیط زیســت شهرستان کهک گفت: بر اساس مصوبات 
کارگروه مدیریت پسماند شهرستان کهک، تخلیه زباله و نخاله های ساختمانی 
در تمامی مناطق این شهرســتان ممنوع است.ســجاد پارســامهر رئیس اداره 
حفاظت محیط زیســت شهرستان کهک با اشاره به مصوبات کارگروه مدیریت 
پســماند شهرستان کهک در سخنانی اظهار کرد: در این جلسه بر لزوم تسریع 
در احداث ایســتگاه انتقال پسماند شهرســتان و همکاری تمامی دستگاه های 
اجرایی در این رابطه تأکید شــد.وی با بیان اینکه روند احداث ایستگاه انتقال 
پسماند شهرستان کهک بسیار کند بوده و تقریبا متوقف شده است، گفت: برای 
حفظ سلامت شهروندان و جلوگیری از تخریب طبیعت و محیط زیست، تخلیه 
هرگونه زباله و نخاله های ســاختمانی در تمامی مناطق این شهرســتان ممنوع 
است.پارسامهر با بیان اینکه همه پسماندهای تولیدی در شهرستان کهک باید 
به اماکن مجاز انتقال یابد، تصریح کرد: بر اســاس هماهنگی های به عمل آمده 
با مراجع قضایی و نیروی انتظامی، با هرگونه تخلف در زمینه تخلیه پسماندها 
در این شهرســتان قاطعانه برخورد خواهد شــد.وی در پایان یادآور شد: محل 
مجاز تحویل پســماندها و نخاله های شهرستان کهک، در حال حاضر در اماکن 
مجاز دریافت پسماند و نخاله در شهرستان قم بوده و امیدواریم با تکمیل پروژه 
و بهره برداری هرچه ســریعتر از ایســتگاه انتقال پسماند کهک، این مشکلات 

برطرف شود.

جزئیات پرونده آزار جنسی ۷ دانش آموز 
در کلاس تقویتی

مرد میانســالی که به بهانــه برگزاری کلاس های تقویتــی در پارکینگ منزل 
مســکونی اش، دختران خردسال را هدف آزار و اذیت قرار می داد با رای دادگاه 
کیفری ۲ فردوس به تحمل ۵ سال زندان و ۲ سال تبعید محکوم شد.قاضی علی 
موحدی راد، رئیس کل دادگســتری خراسان جنوبی، روز ۲۹ تیر گفت: خرداد 
گذشــته و در پی اعلام شکایت خانواده های ۷ تن از دانش آموزان دختر، مبنی 
بر این که فرزندشــان توسط معلمی هدف آزار و اذیت و بهره کشی جنسی قرار 
گرفته اســت، بلافاصله پرونده ای در این باره تشکیل شد و با طی روال قانونی 
در شعبه ۱۰۱ دادگاه کیفری ۲ مورد رسیدگی قرار گرفت.به گزارش ایسنا، به 
نقل از روابط عمومی و ارتباطات دادگستری کل خراسان جنوبی، وی افزود: پس 
از انجام تحقیقات مقدماتی در مراجع انتظامی و دادسرا، مشخص شد که متهم 
۵۵ ســاله که هیچ سابقه محکومیت کیفری هم ندارد، با نشان دادن فیلم های 
مبتذل از طریق گوشــی تلفن همراه به دختران خردســال و برخی رفتارهای 
غیراخلاقی، اقدام به آزار و اذیت و بهره کشی جنسی از طریق در اختیار گرفتن 
کودکان خردسال می کرد.مقام ارشــد دستگاه قضایی خراسان جنوبی تصریح 
کرد: با توجه به اهمیت و حساسیت موضوع، پرونده مذکور از جنبه های مختلف 
مورد بررسی قرار گرفت و در نهایت دادگاه کیفری ۲ بر اساس استنادات قانونی 
و بــا وجود انکارهای متهم در برخی از اتهامات وارد شــده، وی را به دلیل در 
دسترس قرار دادن محتویات مستهجن برای اطفال و نوجوانان به تحمل ۳ ماه 
حبس تعزیری، به اتهام آزار و اذیت به تحمل ۲ سال زندان و درباره بهره کشی 
جنســی از طریق در اختیار قرار گرفتن اطفال به تحمل ۵ سال زندان محکوم 
کرده اســت.قاضی موحدی راد خاطرنشــان کرد: از سوی دیگر دادگاه متهم را 
از باب مجازات تکمیلی به ۲ ســال ممنوعیت اقامت در فردوس محکوم کرده 
اســت. مقام ارشد دستگاه قضا در خراسان جنوبی اضافه کرد: در عین حال و با 
اعتراض برخی شاکیان به حکم صادر شده از سوی دادگاه، این پرونده به دادگاه 
تجدیدنظر استان ارسال شده است و بررسی ها و تحقیقات قانونی همچنان ادامه 
دارد تا همه زوایا و ابعاد این ماجرای تاســف بار مورد بررســی های قضایی قرار 
گیرد.وی تأکید کرد: این متهم ۲۹ ســال سابقه فعالیت در آموزش و پرورش را 
داشته است اما برگزاری کلاس های تقویتی آن هم در پارکینگ منزل مسکونی 
هیــچ ارتباطی به آموزش و پرورش ندارد. با وجود این، دســتگاه قضایی با این 

گونه جرایم به شدت برخورد می کند.

سلامت مردم شادگان در معرض خطر
عضو شــورای اسلامی شــهر شــادگان گفت: فاضلاب در برخی از خیابان های 
شــادگان جاری شــده که این امر علاوه بر بوی تعفن، سلامت مردم را تهدید 
می کند.حســین اکبری فر در گفتگو با خبرنگار مهر اظهار کرد: مردم شادگان 
سالهاست از بوی تعفن فاضلاب در خیابان ها رنج می برند.وی افزود: هم اکنون 
فاضلاب در برخی از خیابان ها و کوچه های شــهر شــادگان فوران کرده و این 
مسئله شــهروندان را کلافه کرده است.عضو شورای اسلامی شهر شادگان ادامه 
داد: سرازیر شدن فاضلاب در معابر شهر شادگان سبب بروز مشکلات بهداشتی 
و زیست محیطی برای شهروندان شده اســت.اکبری فر، خواستار اقدام فوری 
شرکت آب و فاضلاب شهرستان و آبفای خوزستان برای رسیدگی به این مسئله 
مهم شــد و گفت: ســاماندهی فاضلاب شهری در راســتای ارتقای بهداشت و 

سلامت شهروندان بسیار مؤثر است

اخبار کوتاه

معاون امور هماهنگی عمرانی استانداری اصفهان گفت: تا 
به امــروز بیش از هزاران میلیارد تومــان برای طرح قطار 
سریع الســیر اصفهان-تهران هزینه شده و اینکه بخواهیم 
این پروژه را تعطیل کنیم، تمام این هزینه ها از بین می رود.
مهــران زینلیان در گفت وگو با ایســنا درباره اهمیت اجرا 
و تکمیل پروژه قطار سریع الســیر اصفهان-تهران، اظهار 
کرد: این طرح از چند جهت جزو اولویت های کشور است؛ 
نخســت اینکه اصفهان در مدیریت بحران اســتان معین 
تهران اســت و اتصال تهران به اصفهان با قطار سریع السیر 
و کــم کردن این فاصله، می تواند بســیاری از مشــکلات 
جمعیتی و به نوعی تمرکز جمعیتی پایتخت را مرتفع کند 
و می تواند بار جمعیتی تهران را به قم، اصفهان و شهرهای 

میانی و در ادامه به شــیراز و جنوب کشور منتقل کند.وی 
دومین دلیل اهمیت ایــن پروژه را بحث انتقال تکنولوژی 
دانســت و گفت: اکنون کشورهای دیگر با شدت به دنبال 
تکنولوژی قطار سریع السیر هستند و بسیاری از کشورهایی 
که از ایران عقب بودند در این مسیر از ما پیشی گرفته اند، 
بنابرایــن احداث قطار سریع الســیر و ورود این تکنولوژی 
به داخل کشــور در نهایت منجر به توسعه و گسترش آن 
می شــود، همچنین ورود این تکنولوژی در شــرایط فعلی 

تحریم می تواند جایگزین حمل و نقل هوایی کشور شود.
معــاون امور هماهنگــی عمرانی اســتانداری اصفهان به 
سومین دلیل اهمیت این طرح اشاره کرد و افزود: اصفهان 
در جریان اصلی حمل و نقل کشور از شمال تا جنوب قرار 

گرفته و اگر قرار باشد فردی از مشهد به اهواز برود باید از 
مسیر اصفهان عبور کند، بنابراین این تکنولوژی به تسریع 

و تسهیل حمل و نقل جاده ای کمک می کند.
وی درباره مخالفت برخی مسئولان اجرایی کشور، توضیح 
داد: اکنــون بالاترین مقام اجرایی کشــور، رئیس جمهور 
اســت و این مقام نیز صراحتاً اجــرا و تکمیل پروژه قطار 
سریع الســیر اصفهان-تهران را دستور داده است، بنابراین 
همه باید پروژه ای را که سال هاســت شروع شده را خاتمه 

دهند.
زینلیان تصریح کــرد: پروژه قطار سریع الســیر اصفهان- 
تهران دارای چندین تونل و پل اســت و به نوعی بسیاری 
از زیرساخت های آن ساخته شده و اگر بخواهیم این طرح 

را رهــا کنیم، تمام هزینه ها به نوعی از بین می رود. وی در 
ارتبــاط با این پروژه و فاینانس از چین بعضاً موضوع تهاتر 
نفت مطرح اســت، اظهار کرد: با این وجود مدیریت استان 
تا پایان این دولت پیگیر اجرا و اتمام این طرح است و نباید 
قطار سریع الســیر اصفهان- تهران را تعطیل کنیم، چراکه 

تعطیل شدن آن موجب خسارت ملی خواهد شد.
معاون امــور هماهنگــی عمرانــی اســتانداری اصفهان 
 دربــاره برخی صحبت ها مبنی بر اینکــه اجرای این طرح 
برای کشــور هزینه بر است، تاکید کرد: تا به امروز بیش از 
هزاران میلیارد تومان برای این طرح هزینه شــده و اینکه 
بخواهیم این پــروژه را تعطیل کنیم، تمام این هزینه ها از 

بین می رود.

افت فشــار و قطعــی آب در برخــی مناطق 
شــهرجهانی یزد در گرمای بــالای ۴۰ درجه 
سانتیگراد، شهروندان را با مشکل مواجه کرده 
است و قطعی آب در روستاها از اردیبهشت ماه 
سال جاری باعث نارضایتی و انتقاد شهروندان 
شده اما مســئولان دلیل اصلی این شرایط را 
کاهش بارندگی ها و مصرف زیاد آب ناشــی از 
گرمای هوا می دانند.به گــزارش خبرنگار ایلنا 
از یزد، مناطقی از شــهر یزد از ابتدای ســال 
جــاری با تنش آبی مواجه شــدند و در تیرماه 
بسیار گرم امســال این تنش ها شدت یافت تا 
جایی که کولرهای آبی به دلیل افت فشار آب، 
بدون آب بوده و حتی آب شرب یزدی ها نیز با 
چالش جدی مواجه شد تا جایی که شهرداری 
برای تامین آب اقدام به راه اندازی چند ایستگاه 
آبرســانی کرد.به گفتــه رضابرهانی؛ مدیرکل 
هواشناســی اســتان، یزد در تیرماه گرم ترین 

روزهای تابستان را سپری کرد که غیرعادی و 
در ۱۰ سال اخیر در استان کم سابقه بوده است. 
در دو ســه هفته اخیر شهروندان یزدی با افت 
فشار و قطعی آب در نواحی مختلف شهر مواجه 
بودنــد به طوری کــه آب در مناطقی از جمله 
هسته مرکزی شهر، محله پشت باغ، محدوده 
خیابــان امام خمینــی )ره(، محلــه یعقوبی، 
امامشهر، آزادشهر، شهرک دانشگاه و بخش های 
جدید شــهر آب حتــی در طبقــات همکف 
ساختمان ها برای ســاعاتی از شبانه روز بسیار 
کم فشــار و حتی قطع بود.برخی از شهروندان 
با گله مندی از وضعیت موجود به خبرنگار ایلنا 
گفتند: با وجود اینکه در طبقه همکف زندگی 
می کنیم هر روز از حدود ساعت ۹ صبح تا آخر 
شب فشار آب کم است یا در ساعاتی از روز به 
ویژه بعد از ظهرها به قطعی نزدیک می شــود.
شــهروندان با بیان اینکه اغلب روزها با مشکل 

کم آبی یا بی آبی مواجه هستیم و در دو هفته 
اخیر که گرما شــدیدتر شــده، قطعی آب در 
منطقه ما بیشتر شــده است می گویند:  فشار 
آب در برخی روزهــای اخیر در طبقه همکف 
خانه ها کم بوده و اگر پمپ روشن نباشد آبی به 
طبقه بالا نمی رسد.به اعتقاد شهروندان، تابستان 
که می شود هم آب کم می شود و هم طعم آب 
تغییر می کند و شــهروندان معتقدند آب چاه 
اســت که گاهی طعم تلخ دارد و گاهی شــور 
است، گاهی به شدت بوی کلر و خاک می دهد 
و شهروندان مجبور می شونم برای آشامیدن آب 

معدنی مصرف کنند.
محمدمهدی جوادیان زاده؛ مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای یزد با تشریح وضعیت منابع آب 
استان به ایلنا گفت: متاسفانه کسری مخازن آب 
یزد به ۳۸۰ میلیون متر مکعب رسیده و از همه 
بخش ها انتظار می رود که مدیریت مصرف را به 
صورت ویژه ادامه دهند.وی با اشاره به وضعیت 
بحرانی آب در استان و کاهش میزان تاب آوری 
آبخوان هــا افزود: وقتی برداشــت از آبخوان ها 
بیشتر از ورودی آنها )بارندگی ها( باشد، مخازن 
دچار شیب نزولی شده و علیرغم بارندگی های 
خوب، برگشــت پذیری سفره به شکلی که در 
گذشته اتفاق می افتاده نیست.مدیرعامل شرکت 
آب منطقه ای یزد برداشــت ۱۳۰ درصدی از 
منابع آب زیرزمینی به دلیل خشکســالی های 

مستمر و طولانی مدت را یکی از اساسی ترین 
آسیب ها به مخازن آبی استان دانست و گفت: 
این برداشــت های بی رویه ســفره ها را آسیب 
پذیرتر از قبل کرده است بطوریکه در سال آبی 
۹۶-۹۷ با بارندگی ۷۰ میلیمتر، کسری مخزن 
۳۱۵ میلیون متر مکعب بوده ولی در سال آبی 
۹۹-۱۴۰۰ با ۷۵ میلیمتر بارندگی، کســری 
مخزن به ۳۸۰ میلیون متر مکعب رسیده است.
به گفته جوادیان زاده همــه برنامه ریزی ها از 
طرف استان و وزارت نیرو بر مبنای تامین پایدار 
آب شرب می باشد تا انشاالله با مدیریت کردن 
برنامه های ســازگاری با کم آبی نیز تابســتان 
جاری را بدون قطعی آب پشــت سر بگذاریم 
هرچند که بــر صرفه جویی و مدیریت مصرف 
شهروندان نیز حساب ویژه ای بازکرده ایم.وی 
با بیان اینکه با مدیریت فشار آب تلاش شده تا 
عدالت در توزیع آب برقرار شود و با استفاده از 
منابع جایگزین مانند چاه ها آب شرب شهروندان 
را تامین کنیم اظهار داشــت: باید توجه داشت 
در این شرایط هر یک درجه دمایی که افزایش 
می یابد مصرف آب را اضافه می کند و پایداری 
دما در شبانه روز اثر ویژه ای در مصرف آب دارد. 
مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای یزد با بیان 
اینکه در حال حاضر با افــت روزانه ۹۰۰ لیتر 
بر ثانیه کمبود آب مواجه هستیم بیان داشت: 
انتظار داریم که مردم در راستای مصرف بهینه 

آب بهتر و ویژه تر همراهی کنند زیرا چند روز 
آینده موج گرمای دیگری پیش رو اســت که 
امید اســت با همراهی هم استانی ها در رعایت 
مصرف بهینه آب، این شرایط نیز سپری شود.
وی با ابراز نگرانی از افت آب های زیرزمینی به 
ویژه در دشت چرخاب و شهرستان اشکذر که 
بخش بزرگی از دشــت یزد - اردکان را شامل 
می شــود، بر مدیریت مصرف بــه عنوان یک 
ضرورت مهم برای آینده اســتان تاکید کرد و 
گفت: شهرســتان اشکذر نقطه بسیار حساسی 
برای اســتان یزد است زیرا مهمترین منبع آب 
شرب استان به شمار می رود اما سطح آب های 
زیرزمینی استان به ویژه منطقه چرخاب اشکذر 
مطلوب نیســت و با افت بیش از ۵۰ سانتیمتر 
در ســال روبروســت و اگر مدیریت نشود، هر 
ســال به این افت افزوده شده و فرونشست ها 
و فروچاله های زیادی را موجب خواهد شــد.به 
گزارش ایلنا، خشکسالی های استان یزد موضوع 
تازه ای نیست و در ۲۰ سال اخیر تداوم داشته 
و هرســال آسیب ها و خســارت های بیشتری 
برای یزدی های ســختکوش بــه ارمغان آورده 
اســت که از جمله تاثیر بر روند آبخوان ها بوده 
که سالانه وضعیت حادتری پیدا می کنند و آن 
گونه که مسئولان می گویند بر اساس برآوردها 
آبخوان های یــزد ظرف چند دهه آینده از بین 

می روند.

مدیــرکل هواشناســی اســتان کهگیلویه و 
بویراحمــد تاکیدکرد که فرودگاه گچســاران 
متاسفانه ایســتگاه هواشناسی استاندارد ندارد 
و این مشــکل باوجود پیگیری های گســترده 
بعد از پنج ســال نامه نــگاری اداری همچنا 
حل نشــده اســت.رضا کاکاوند در گفت و گو 
با ایلنا از یاســوج گفت: حدود پنج سال است 
که اداره کل هواشناســی اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد راجع به نبود ایســتگاه هواشناسی 
استاندارد در محوطه داخلی فرودگاه گچساران 
مکاتبات و نامه نگاری های اداری را انجام داده 
اما متاسفانه هیچکدام از فرمانداران ، مدیران 
شرکت نفت و معاونت های عمرانی نتوانسته اند 
مشــکل کنونی احــداث این ایســتگاه که از 
ضروریات فرودگاه گچساران است را حل کنند.
وی با بیان اینکه احداث ایســتگاه هواشناسی 
استاندارد در محوطه داخلی فرودگاه های تحت 
نظارت شــرکت های هواپیمایی و شرکت های 
خصوصی یک قانون و قاعده بین المللی است، 
اظهار داشت: فرودگاه گچساران تحت نظارت 
وزارت نفت بوده که می طلبد وزیر محترم این 
وزارتخانه برای احداث ایســتگاه هواشناســی 
اســتاندارد در محوطه داخلی فــرودگاه این 

شهرستان دستورات فوری صادر کند.
مدیــرکل هواشناســی اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد با نامناســب خواندن شرایط کنونی 
گزارش های ســازمان هواشناســی از وضعیت 

پروازهــای فــرودگاه گچســاران بدلیل نبود 
ایســتگاه هواشناسی اســتاندارد در محوطه 
داخلی فرودگاه، خاطرنشــان کرد: کارشناس 
مُستقر سازمان هواشناســی در فرودگاه باید 
دیدِ کافی نســبت به وضعیت آسمان حاکم بر 
باندهای فراز و فرود هواپیماها را داشــته باشد 
که متاســفانه در فرودگاه گچســاران چنین 
چیزی وجــود ندارد.کاکاوند گفت: ایســتگاه 
کنونــی هواشناســی فرودگاه گچســاران در 
بیرون از محوطه فرودگاه بوده و کارشناس ما 
براساس مُحیط پیرامونی و آسمان اطراف خود 
نســبت به وضعیت جوی اظهــار نظر می کند 
درحالی که چنین اظهارنظرهایی نادرســت و 
امکان بوجود آمدن مشــکلاتی را هم دارد.وی 
بــا تاکید براینکه مُکاتبــات و نامه نگاری های 
پنج ســاله گذشته اداره کل هواشناسی استان 
کهگیلویه و بویراحمد در این ارتباط بی نتیجه 
بوده است، یادآورشد: یک قطعه زمین مُناسب 
برای احداث ایستگاه هواشناسی استاندارد در 
داخل مَحوطه فرودگاه گچســاران از سوی ما 
مشخص و کارهای طراحی ساختمان نیز انجام 
گرفت امــا اکنون اداره کل میــراث فرهنگی 
استان بعنوان مَعارض، اجازه ساخت ساختمان 
ایســتگاه را به مجموعه وزارت نفت نمی دهد.
مدیــرکل هواشناســی اســتان کهگیلویه و 
بویراحمد افزود: ساخت ایستگاه های استاندارد 
هواشناسی در فرودگاه ها بر عهده شرکت های 

خصوصی و دولت بــوده که در قضیه فرودگاه 
گچســاران، این موضوع برعهده شرکت بهره 
برداری نفت و گاز این شهرستان به نمایندگی 

از وزارت نفت است.
کاکاوند با اظهار نگرانی خود از وقوع ســانحه 
هواپیمایی در آینده برای فرودگاه گچســاران، 
ادامه داد: ســوانح هوایی مانند سانحه هوایی 
پرواز تهران - یاســوج به ندُرت اتفاق می افتد 
اما برای فراموشــی خاطرات تلخ و خســارات 
متعددی که بعد از آن بوجود می آید به سال ها 
وقت نیاز اســت.وی باتاکید بر احداث ایستگاه 
هواشناسی اســتاندارد در فرودگاه گچساران، 
اظهار داشت: شــرایط کنونی از حیث امَنیت 
پــرواز در این فرودگاه برای مــا نگران کننده 
بوده و از دســتگاه های مرتبط می خواهیم در 
کمترین زمان ممکن نسبت به رفع مشکلات 
کنونی ساخت این ایستگاه در محوطه داخلی 
فرودگاه این شهرســتان اقدام کنند.مدیرکل 
هواشناسی استان کهگیلویه و بویراحمد گفت: 
زمینی که بــه باند پرواز فرودگاه گچســاران 
اشِــرافیت کامل داشــته باشــد تا کارشناس 
سازمان هواشناســی بتواند به درستی شرایط 
جوی را گزارش دهد همین قطعه زمینی است 
که اکنون اداره کل میراث فرهنگی استان برای 
ساخت ایســتگاه در آن اعلان مخالفت کرده 
است.کاکاوند از همکاری فرماندار گچساران و 
رئیس شرکت نفت این شهرستان برای احداث 

این ایستگاه هم خبرداد و اظهار امیدواری کرد 
همکاری هــای آنان تا احداث و بهره برداری از 

این پروژه ادامه داشته باشد.
به گزارش ایلنا، فرودگاه گچساران یا فرودگاه 
شــهید امُیدبخش که پیش از پیروزی انقلاب 
اسلامی برای استفاده کارکنان صنعت نفت این 
شهرستان احداث شــده یکی از فرودگاه های 
قدیمی کشــور اســت که پــس از پنج دهه 
فعالیت توسعه چندانی نیافته و نیازمند توجه 
برای استانداردســازی اســت.این فرودگاه که 
افزون بر شهرستان گچساران می تواند مکانی 
بــرای جابه جایی مســافران ۵۰۰ هزار نفری 
شهرستان های مجاور در استان های کهگیلویه 
و بویراحمد،فارس و بوشــهر هم اســت تنها 
چهار پرواز هفتگی بــه تهران دارد در صورتی 
که با استانداردســازی و توسعه آن می توان به 
افزایش پروازهای آن کمک کرد.گچســاران با 

مساحتی در حدود ۶۸۳٬۴ کیلومترمربع یکی 
از شهرستان های استان کهگیلویه و بویراحمد 
است که از طبیعتی بکر و زیبا برخوردار است.
از گچســاران با عنوان بزرگترین میدان نفتی 
ایران و سومین میدان نفتی جهان یاد می کنند 
که همین موضوع نیز توجه بسیاری از صاحبان 
صنایع و مشــاغل را به این شهرستان معطوف 
ساخته اســت.این شهرستان علاوه بر طبیعت 
بکر و فوق العــاده اش، دیدنی های تاریخی و 
جاذبه های گردشــگری ارزشــمند بسیاری را 
نیز در دل خود جای داده که هر ســاله جمع 
کثیری از گردشــگران و توریست های سراسر 
ایــران و جهان را بــا خرید یــک بلیط پرواز 
گچســاران به سوی خود می کشاند.شهرستان 
گچساران از شهرستان های گرمسیری استان 
کهگیلویه و بویراحمد بوده که با یاسوج مرکز 

این استان حدود ۱۲۰ کیولمتر فاصله دارد.

معاون امور هماهنگی عمرانی استانداری اصفهان:

تعطیلی پروژه قطار سریع السیر اصفهان-تهران باعث خسارت ملی می شود

کسری مخازن آب یزد به ۳۸۰ میلیون متر مکعب رسید

افت روزانه ۹۰۰ لیتر بر ثانیه کمبود آب در شهر بادگیرها

نگران امنیت پروازها هستیم

فرودگاه گچساران ایستگاه هواشناسی استاندارد ندارد


